
 
 
 

 
 

 
 

 
    RRAANNEECC  PPLLNNÝÝ  NNOOVVIINNEEKK  AA  ZZPPRRÁÁVV  ZZ RRAANNVVAANNCCEE  AAŽŽ  KK  VVÁÁMM!!  AAŤŤ  JJSSTTEE  KKDDEEKKOOLLIIVV    --  DDOOBBRRÉÉ    PPOOČČTTEENNÍÍ  !!    
 
Úvodník:  
 
Sedím u počítače a dívám se oknem na padající 
sníh. Vždycky mě udivuje, jaké je ve všedních 
zimních dnech v Radvanci ticho. Obzvláště, 
přijdu-li odpoledne ze školy. A když napadne 
sníh, zdá se ticho býti až ohlušujícím. Jakoby 
bylo možné zaslechnout dosednutí sněhové 
vločky na bílou zemi. Rád proto chodím k večeru 
ven a zastavím se třeba vprostřed luk cestou na 
Maxov, abych chvíli poslouchal. Napadá mě, 
třeba je to jedna z nejcennějších věcí, kterou zde 
máme. Výběrové ticho se zárukou, jak kdysi 
kdosi zpíval. Schválně, poslechněte si… 
                                                                    m.k. 
 
Vážení občané Radvance a taky chalupáři 
 
Máme tady rok 2004, a tak si přejeme, aby byl 
lepší než ten předchozí. Dovolte mi, abych vám 
všem popřál po celý rok hodně zdraví, pohodu a 
spokojenost ve vašich rodinách, ve vašich 
domech a chalupách. A nám všem potom dobré 
sousedské vztahy a příjemné žití v obci. 
Naše zastupitelstvo obce má za sebou rok své 
práce. Nebyl to jednoduchý rok, všichni jsme 
začínali a museli jsme se učit řídit chod obce. 
Myslím, že přesto to byl rok úspěšný. Provedli 
jsme řadu viditelných akcí např. fasádu čelní zdi 
sálu, nový betonový můstek přes potok, opravu 
dvou místních komunikací a opravy tří obecních 
studní. Uspořádali jsme i některé společenské 
akce např. vánoční strom s ohňostrojem, pouť 
sv. Antonína a pouťovou zábavu. Pod patronací 

zastupitelstva obce pak ještě půlnoční mši 
organizovanou sborem Bratrské jednoty  
babtistů a předsilvestrovskou zabijačku 
organizovanou hospodským , panem Pokorným. 
Daleko větší množství práce odvedlo 
zastupitelstvo tam, kde to není vidět. Byly to 
přípravné práce na pořízení ÚPO, na zadání pro 
stavební povolení k výstavbě opěrných zdí, na 
zadání územního rozhodnutí k výstavbě 
rodinných domků, na přípravných jednáních k 
vybudování inženýrských sítí v budoucnu . 
Množství úředních výkonů a jejich vyřízení si 
pak vyžádalo, aby se zastupitelstvo scházelo 
pravidelně na pracovních jednáních každých 14 
dnů. Veřejné zasedání se konalo v roce 2003 
celkem 6x. 
Při hodnocení uplynulého roku musím bez 
nadsázky říci, že jsem spokojen s odvedenou 
prací a to samé míní i zastupitelstvo obce jako 
tým. Pro obec se udělalo dost poctivé práce, a 
kdo ji chce vidět, vidí. 
 
Hospodaření obce v roce 2003 
 
Pro hospodářský rok 2003 byl schválen 
vyrovnaný rozpočet ve výši Kč 1,019.700,- na 
straně příjmů i výdajů. V prosinci byl rozpočet 
přeschválen, protože  skutečnost na straně 
příjmů byla Kč 2,697.070,-. Tak vysoké 
překročení příjmů proti původnímu rozpočtu 
bylo způsobeno velkým zájmem o koupi 
pozemků, které byly prodány za Kč 1,053.455,- 
a prodejem domu čp. 55 včetně pozemku za Kč 
290.000,-. Příjmy ovlivnily i vyšší tržby za 



ubytování, za výběr nedoplatků PDO, 
sponzorské dary a mírně vyšší daňové výnosy 
vzhledem k nárůstu trvale žijících obyvatel 
Radvance. 
Vydání v roce 2003 činilo Kč 1,752.973,-. Z 
toho musíme odečíst částku Kč. 180.000,-, která 
jenom proběhla účetnictvím. Jednalo se o dotaci 
ze státního rozpočtu pro obce Radvanec, Cvikov 
a Nový Oldřichov. Dotace byla určena na 
obnovu pramenů a Radvanec byl pověřen 
nositelem tohoto úkolu. Tím se dostaneme na 
částku Kč 1,572.973,-, s kterou obec skutečně 
hospodařila. Mimo původní rozpočet se během 
roku 2003 zařadilo a zaplatilo celkem 22 akcí v 
hodnotě Kč 624.000,-. Všech 22 akcí bylo 
jmenovitě a jednotlivě předneseno na veřejném 
zasedání 19.1.2004 a také schváleno. Obec 
Radvanec tedy pro svoji vlastní činnost a pro 
zajištění životně důležitých funkcí v obci vydala 
Kč 948.933,-. To je historicky nejnižší částka, 
která byla na tyto účely spotřebována. Bylo to 
možné jenom díky vyhlášeným úsporným 
opatřením, kde se nám podařilo ušetřit Kč 
20.000,- za elektřinu, Kč 20.000,- za brigády a 
Kč 45.000,- na platu starosty. Za rok 2003 jsme 
ušetřili téměř Kč 1,000.000,- a náš běžný účet v 
bance tak vykázal k 31.12.2003 zůstatek Kč 
2,056.661,- 
 
Rozpočet na rok 2004 
 
Rozpočet pro letošní rok byl sestaven po pečlivé 
analýze roku 2003, po zvážení akcí, které bylo 
nutné zařadit a opět s přihlédnutím zbytečně 
neutrácet. Příjem za rok 2004 je plánován na Kč 
1,302.220,-. Mimo běžné příjmy počítáme s 
částkou Kč 201.420,- za prodej pozemků. 
Vydání, jelikož jsme postavili rozpočet jako 
vyrovnaný, bude Kč 1,302.220,-. Mimo běžných 
vydání jsme zařadili do účtu „údržba“  
následující akce: oprava čekárny MHD - Kč 
30.000,-, nové zábradlí od OÚ ke kapli - Kč 
35.000,-, betonový můstek u Matoušků - Kč 
40.000,-, různá zábradlí po obci - Kč 35.000,-, 
oprava a vymalování chodby OÚ a sálu - Kč 
85.000,-. Celkem v rámci rozpočtu Kč 245.000,-
. Dále je v rozpočtu zahrnuta platba za projekt 
„Územní rozhodnutí“ - Kč 18.000,- a další část 
projektu „Územní plán obce“ - Kč 105.000,-. 

Takto postavený rozpočet byl schválen na 
veřejném zasedání 19.1.2004.  
V usnesení ke schválenému rozpočtu jsou dva 
dodatky: 
1) dojde-li ke zvýšení příjmů za prodej 
pozemků, budou zařazeny postupně akce - 
vybudování opěrné zdi za Kč 240.000,-, parčík 
u TOP AUTO za Kč 90.000,- a fasáda další části 
budovy OÚ za Kč 40.000,- 
2)  budou-li obci přiděleny dotace na 7 akcí, 
které byly podrobně projednány na veřejném 
zasedání dne 13.10.2003 a jejichž podíl obce by 
činil Kč 599.000,-, bude jejich krytí použito z 
úspor v roce 2003. 
Další výhledové akce, které nejsou zahrnuty do 
rozpočtu, jsou vybudování zasedací místnosti v 
I. patře OÚ a pořízení dětského zábavného 
koutku před hospodou. 
 
Veřejné zasedání dne 19.1.2004 
 
Zasedání bylo svoláno z důvodu dodržení 
harmonogramu pořízení ÚPO, dále pro 
projednání hospodaření v roce 2003 a rozpočtu 
na rok 2004. K projednání “Zadání územního 
plánu obce“ se zúčastnili hosté ze stavebního 
úřadu Nový Bor (paní ing. Měchurová a paní 
Moravcová), který převzal úlohu pořizovatele 
ÚPO. Zadání bylo stručně projednáno s tím, že 
dalších 15 dnů je čás na písemné připomínky, 
které budou zapracovány a předány 
projektantovi do další etapy. Jednání 
pokračovalo závěrečnou zprávou o hospodaření 
v roce 2003 a projednáním rozpočtu na rok 
2004.  
Diskuze občanů byla zaznamenávána a 
konkrétní body budou zahrnuty do plánu práce 
zastupitelstva obce. Do diskuze se zapojil také 
jeden náš spoluobčan, který si konstruktivní 
kritiku, která vede k nápravě konkrétních 
nedostatků spletl s nechutným napadáním 
zastupitelstva obce a mluvil bez znalostí věcí. 
Později se pustil stejnou mírou do sponzora 
obce pana Jíši. Záměrně se o tomto zmiňuji 
proto, že zastupitelé obce vykonávají svoji práci 
zodpovědně. Často i bez ohledu na svůj osobní 
čas a to s jediným cílem - udělat něco 
prospěšného pro obec a tím samozřejmě i pro 
sebe, pro nás všechny. Aby nás mohla veřejnost 
snadněji kontrolovat, vydáváme zpravodaj, kde 



Činnost výborů     píšu o naší práci. Na každé veřejné schůzi 
seznamuji s hospodařením a s důležitými 
událostmi. To všechno proto, aby naše politika a 
práce byla průhledná. Každý občan má právo na 
jakékoliv informace o práci obecního úřadu - 
zaručuje mu to zákon, ale je to i zájem nás 
zastupitelů, nemáme co tajit. Proto mě velmi 
mrzí, že ani jeden místní občan nevystoupil a 
nepodpořil snažení zastupitelstva obce proti 
tomuto napadání. Proč se musel zastat a ocenit 
práci zastupitelstva chalupář z Prahy a starosta 
ze Sloupu? Je to tak - nikdo není doma 
prorokem. Ale přesto vyzývám onoho 
nespokojeného spoluobčana, aby přišel na 
obecní úřad a řekl, co se mu konkrétně nelíbí, co 
by chtěl vědět. Zastupitelstvo považuje 
konkrétní kritiku za pomoc a váží si jí. Ale 
nesmí to být pouhé plácnutí prkna do rybníka. 

    
Na konci roku jsme slíbili informace o práci 
finančního a kontrolního výboru. Pan O.Macoun  
též upozorňoval, že se neschází tyto výbory 
v dřívější četnosti. Avšak zákon o obcích 
stanoví , že výbory se scházejí dle potřeby! Na 
počátku ledna se oba  výbory sešly, aby 
provedly kontrolu hospodaření a nakládání 
s finančními prostředky za minulý rok. Ani 
finanční, ani kontrolní výbor nenalezly žádných 
nesrovnalostí. Hospodaření obecního úřadu je 
transparentní, řádně vedené, bez závad. 
 
Výzva !!! 
 
Obecní úřad vypisuje výběrové řízení na 
opravu chodby v objektu hospody U mlejna a 
úpravy prostorů v 1.patře na zasedací 
místnost. Vyzýváme zájemce z řad místních  
zedníků nebo stavebních firem, aby se 
přihlásili do 10.3.2004 na obecním úřadě pro 
bližší informace o předpokládaném termínu 
zahájení a rozsahu prací. Děkujeme. 

 
Chválíme 
 
V uplynulých dvou měsících jsem měl značné 
problémy se zajištěním pečovatelské služby pro 
paní Peškovou z Maxova, které bude letos 85 
let. Pečovatelská služba Nový Bor totiž ke konci 
roku 2003 skončila svoji činnost mimo území 
Nového Boru. Paní Pešková odebírala ve všední 
dny obědy a používala službu na donášku léků a 
nákupů. Moje jednání u různých organizací byla 
bezvýsledná. Situace se obrátila 22. ledna  2004, 
kdy mě pečovatelka sdělila, že obědy včetně 
dovozu zajistila u pana Kollmanna. Donášku 
léků 1x měsíčně a nákupy 1x týdně slíbila 
zajistit paní Krysličková. Chci touto cestou 
upřímně poděkovat paní Krysličkové za pomoc, 
kterou nabídla. Jedná se o velmi šlechetný čin. 
Velmi mě těší, že se ještě najdou dobří lidé, 
kteří pomohou tam, kde je nouze. 

 
 
První letošní Radvanecká zábava  
 

 
 
Sněhová nadílka 
Taková peřina, která spadla kolem 20. ledna 
tady už dlouho nebyla a sněhové bariéry kolem 
komunikací svědčí o tom, že obec má 
spolehlivého vyhrnovače sněhu, který pracuje 
ve dne v noci, abychom mohli jezdit po čistém.  
Děkuji vám Pepo a Tomáši Janušovi za dobrou 
práci. 

 
Přestože se konala v pátek 13.2.2004,  tak se 
vydařila. K poslechu a tanci hrála známá 
Českolipská kapela  AVALON. V průběhu 
večera byla vyhlášena  soutěž o „nejlepší 
Radvaneckou megastar“ . Z řad účastníků se 
nejlépe předvedla naše mládež v pěveckém čísle  

         Jiří Dvořáček s choreografickými prvky. 
                             starosta       
  



A na závěr … 
 
Z historie Radvance III. 
 

 
 
 
    Ideální poloha u klidného toku Radvaneckého 
potoka umožňovala jeho obyvatelům věnovat se 
zemědělské činnosti. Stulena pod ochranu 
Strážného vrchu (493 m.n.m.) a na západní 
straně u hřbitova vrchu Špaččího zaujímala 
celkovou plochu téměř 900 ha, z čehož větší díl 
připadal na lesy (525 ha) rozkládající se od 
hranic panství zákupského až do okrajů 
pozdějšího katastru borského. Jen málokdo ví, 
že samotný lesní hřbitov leží na původních 
pozemcích radvaneckých, na bývalém majetku 
sedláka Teufela, od něhož ji počátkem tohoto 
století město odkoupilo. Strážný vrch 
(Wacheberg nebo Hutberg) má jako řada míst v 
našem pohraničí zajímavý původ. Současně 
probíhající diskuse mezi historiky přisuzuje 
totiž vznik jména dávno zapomenuté zvyklosti, 
podle níž existovala v počátcích českého státu 
síť návrší, z nichž se optickou signalizací 
přenášely zprávy z okrajů země až do centra 
knížectví či království. I když výslovně se náš 
Strážný v tomto systému neuvádí, je možno 
vzhledem k existenci nedaleko probíhající státní 
silnice z Lipého do Žitavy tuto možnost 
připustit. Níže do obce přímo nad staveními 
vyčnívá kopec obdobné výšky jako Špaččí (374 
m.n.m.), jehož jméno podléhá změnám podle 
zvyklostí obyvatel. Ve starších dobách to byl 
Wachberg, tedy obdoba jména Strážného, ale 
nynější obyvatelé ho nazývají jako vrch 
Pomahačův. Tento vrch je na rozdíl od západně 

vyčnívající kupy písčitý a z větší části hlinitý. 
Špaččí vrch na opačné straně prošel v posledním 
století velikou proměnou. Původně zde 
dominovaly dvě čedičové vyvřeliny, které si 
během vrásnění prorazily cestu pískovcovým 
základem a podle místní terminologie byly 
označovány jako velký a malý Špaččí mužík. V 
letech 1880-1881byly po otevření místního 
lomu odstřeleny a dnešní návštěvník tohoto 
místa zjistí podle ostrých hran v pískovci, že se 
tu více těžil pískovec na stavební kvádry. 
Sběratelé nerostu však až do zániku lomu 
vyhledávali ve vytěženém čedičovém materiálu 
vzácné druhy zeolitu a i krystaly chabazitu. 
Velký Strážný je pochopitelně rovněž čedičovou 
vyvřelinou a v době kdy byl jeho vršek holý, 
skýtal zajímavou vyhlídku na všechny strany 
našeho pohraničí. 
     Do katastru obce náleží i další oblíbené a 
často navštěvované pískovcové útvary. Mezi ně 
patří především 7 skalek tvořících pověstné 
Havraní skály s pohodlným i odpočinkovým 
posezením a rovněž výhledem do kraje. Původ 
jména odvozuje autor prvního souborného díla o 
hradech a zámcích před Sedláčkem - Heber - od 
panského popraviště, které prý přitahovalo 
pozornost havranů i krkavců. Pravdivější bude 
verze přisuzující místu po staletí centrum 
hnízdění tohoto dnes vzácného druhu ptactva. 
Na počátku vstupu do Údolí Samoty  
(romantické označení z minulého století) 
upoutává pozornost návštěvníka osamocená 
skála Panenský kámen, k níž se váže několik 
zajímavých pověstí. 
 

 
 


